
S prof. lngemarem Friesem
o moru vče!ího plodu
Čtenářům Moderního včelaře přinášíme rozhovor s profesorem lngemarem
Fřiesem z Uppsaly ve Švédsku. Ptali isme se jej především na problematiku
moru včelího plodu a možnosti zvládání této choroby,

Proíesor lngemar Fries je světoznámý Vědec a zároveň
Včelař pracující na SVeriges lantbruksuniversitet V Upp-
sale. Za svou praxi publikoval mnoho článků V ceně-
ných Vědeckých časopisech a napsal nebo se podí-
lel ina vzniku několika knih z oboru apidologie, Jeho
zájmy jsou soustředěny hlavně na problematiku Vče-
lích chorob, je autorem, i V českých zemích Známého,
pokusu z ostrova Gotland, při němž by|a včelstva po-
nechána sVémU osudu po nakažení kleštíkem Včelím
(Varroa destructof). Jak sám říká, byl to jeden z nejlev-
nějších a zároveň nejúspěšnějších pokusů, které kdy
dělal. Spolu se svou kolegyní EVou Forsgren z téhož
pracoviště zveřejnil několik nových poznatků o moru
včelího plodu. Prof. Fries často cestuje po světě, před-
náší na vědeckých koníerencích a spolupracuje s Vý-
zkumnými týmy ne;en ze Svédska,

Proíesoru Friesovi jsem nastínil óeskou metodiku
zvládání moru Včelího plodu (MVP) a také odběru a vy-
šetření zimní měli odebírané za účelem Vyšetření na
přítomnost spor MVP Náš rozhovor hodnotí klady a zá-
pory této metodiky,

Pane proíesore, co považujete za nejlepší mate-
riál (med, měl, larvy, kojičky) pro brzkou diagnosti-
ku MVP před propuknutím klínických příznaků (sub-
klinická úroveň)?

To je těžké říci, protože nemáme dostatek srovnáVacích
pokusů. Detekce spor ze vzorků Včel je mnohem cit-
livější než záchyt z medu. Ač se možnost použití Včel
z p|odiště jeví jako lepší než odběr včel z medníku, roz-
díl V citlivosti detekce spor není Velký. České výsledky
ukazují, že je možné použít pro detekci spor MVP i zim-
ní měI, ale není mi Známo porovnání této možnosti s ji-
nými materiáy.

Pozn.:Ve Svédsku se pro diagnostiku moru použíVají
Vzorky Včel z plodiště, nikoli měl nebo med,

V České republice musíme v případě klinického ná-
lezu mofu na včelnici spálit veškeré vybavení včel-
nice včetně utracení všech včelstev a spálení úlů,
plástů i díla. Myslíte si, že je nutné jít touto radikální
cestou _při zvládání MVP?
My Ve svédsku pálíme pouze klinicky nemocná Včel-
stva. Mnoho Včelstev může mít přítomny spory MVP,
ale nikdy se U nich nevyvine klinické stádium cho-
roby, takže by mohlo jít o odolnější Včelstva, Podle
mého názoru není dobré pálit Včelstva bez klinických
příznaků.

Myslíte, že postačí spálit pouze klinicky nemocná
včelstva na stanovišti, aby došlo k zastavení šíře-
ní nákazy?
od té doby, kdy jsme v rcce 1974 zavedli pálení klinic-
ky nemocných Včelstev, jsme výrazně snížili počet při
padů nakažení morem. l\4yslím, že žádná metoda není
dostatečná k eradikaci (vymýceni) moru Včetně páleni
všech včelstev na slanovišti, Včetně toho, jak to děláte
u vás v ČR.

Ve Švédsku máte věetařské inspektory, kteří kont-
rolují věelnice a zdraví včel, Jak iste spokoieni s je-
iich prací? Považuiete íunkci včelařského inspekto-
ra za užitečnou?
Hlavní funkcí inspeKora je kontrolovat Včelstva Určená
ke kočování, ke kterému potřebujeie povo|ení. V přípa-
dě podezření na MVP na stanovišti musí Včelař podat
inspektorovi zpráVu, ten Včelstvo prohlédne a případně
odešle Vzorky Včel k rozboru do specializované labora-
toře. Je-li nákaza potvrzena, jsou kontrolována Včelstva
v 3 km okruhu kolem objeveného ohniska.

V ěR musíme likvidovat roje neznámého původu,
protože isou potenciáIní zdroje spor MvP Myslíte
si, že íoj může šířit MvP?
Ano, je možné šířit MVP roji. Jestli chcete roj sebrat, je
jednoduché nechat včely vyšetřit, zda jsou zdravé. Ne-
chejte íoj odděleně do Výsledku Vyšetření, pokud bude
negativní, ie ro! zdravÝ,

včelaři postižení morem nesměií prodávat med se
sporami bamerie P larvae, protože se předpokládá,
že nevymytá sklenice od medu odhozená spotřebi-
telem ie potenciáIní riziko pro včely v okolí. Myslíte
si, že je reálně, aby se touto cestou včelstva nakazř
la? Kolik spor ie vlastně zapotřebí k propuknutí ná-
kazy u včelstva?
Teoreticky je možné MVP rozšířit i touto cestou, ale
prakticky nevím, zda je to reálné. Je nemožné odpově-
dět, kolik spor je nutných k propuknutí nákazy u včel-
stva. Některá mohou být velmi citlivá, jiná Včelstva jsou
naopak velice odolná, skoro až rezistentní k nakažení
i propuknutí kliniclcých příznaků. Mimochodem tohle je
jeden z důVodů, proč nepálíme včelstva se sporami, ale
až s klinickými příznaky, tím Vlastně můžeme selektovat
odolná včelstva.

Kolem včelnice s výskytem klinických příznaků
MVP se v ČB vymezí karanténa v okruhu 5 km, která
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trvá minimálně jeden rok, Myslíte si, že je to dosta-
teěné k zamezení šíření choroby?
Podle mě je lepší Včelstva řádně kontrolovat než Vyme-
zovat karanténní zóny. Včely nebo měl je možné sbírat
a odeslat k rozboru. Vymezení karantény je nutné jen
do té doby, dokud nejsou prohlídky a testy hotové.

Pozoroval iste někdy věelstvo s klinickými příznaky
MvE které by se po nějakém čase znovu uzdravilo?
Ano, Viděl jsem pár takových Včelstev která měla ně-
kolik buněk plodu nakažených morem, po čase došlo
k uzdravení Včelstva bez rozvinutí choroby v pozdější
době. Avšak pokud se ve včelstvu vyskytnou klinicky
nemocné larvy, obvykle se u včelstva nemoc rozvine.

citlivost larev ke sporám moru závisí mimo jiné na
stáří plodu. Jak mohu rozeznat, které včelstvo je cit-
livější, nebo naopak, které ie odolnější k bakteriál-
ním chorobám?
To, co je nejdůležitější pro obranu před chorobou, není
jedinec, ale chování celého včelstva, samozřejmě jsoU
rozdilY mezi jednotlivými Včelami V úlu V záVislosti na
počtu spor potřebných k Vyvolání nákazy, Včelsfua s vy-
soce rozvinutym čisticím pudem obvykle morem neo-
nemocní.

Takže hygienické chování včelstev považuiete za
zásad_ní v prevenci MvP?
Ano. Slechtěním Včel na čisticí pud lze zabránit rozvo-
ji MVP.

Jaká hygienická opatření byste doporučil provést
na včelnicích s výskytem moru?
Desiníikovat všechno, co lze. Úly opálit plamenem
a oškrábat vešker,ý vosk a propolis z úlů.

Kromě moru plod se také věnujete varroatoleranci.
co si myslíte o šlechtění vaíroatoleíantních věel?
Nalezení (vyseIektování) a rozšíření Varroaiolerantních
včel by měl být celosvětový úkol, protože pokud bude-
me mít včely nepotřebující léčení., můžeme řešit dal-
ší parametry selekce jako je medný výnos, sezení na
plástech a jiné. Dokud nemáme plně Varroatolerantní
Včely, jsou ostatní diskuse zbytečné.

Jakou cestu selekce preterujete?
Po zkušenosti z pokusu na Gotlandu preíeruji cestu
šlechtění bez jakéhokoliv zásahu do Včelstva, prostě
včelstvo si bud' poradí, nebo uhyne. Podobně na to na-
hlíží dr. YVes le conte, ředitel uýzkumu včelařského in-
stitutu Ve Francii, který už také ,,Vyselektoval" VčelStVa
nepotřebujicí léčeni. Němci mají propracovaný program
selekce Varroatolerantních Včel, avšak hodnotí příliš
mnoho parametrů najednou, což je Velmi složité.

srovnáte-Ii bakterii paenibacillus larvae, roáo-
če varroa destructor a houbu Nosema spp., který
z těchto parazitů považujete za nejvíce nebezpeé
ného pro včelařství?
Beze sporu rczloóe Varroa desťrucíor, ktený působí nej-
Vice ztrát Včelstev po celém světě.

Rozhovor Vznikl během mého pobytu na univerzitě v Upp-
sale, kdejsem stráviljeden měsíc, Věnovaljsem se přede-
Vším práci V laboratoři. Mají zde zavedeny metody detek-
ce a kvantifikace Virů (Virus deíormovaných křídel, Virus
pytlíčkovitého plodu a mnohé další) V tkáních či celých tě-
lech včel (tzv metoda PCR neboli Polymerase Chain Re-
action), Švédšlí včelaři si V této laboratoři mohou nechat
Vyšetřit vzorky i na mor či nosematózu, jsou schopni rozli-
šit, zda jde o Nose mu apis nebo Nosemu ceranae (laŘéž
metodou PcR). Kromě toho jde o \^ýzkumně zaměřenou
laboratoř s mnoha publikovanými V,ýsledky.

Cílem mé stáže bylo naučit se laboratorní metody de-
tekce vĎelích patogenů a navázat osobní kontakt s tím-
to pracovištěm. Myslím, že obojí se povedlo. Musím říci,
že SVédoVé jsou velice ochotní a Vstřícní, mají rozhled
a rozhodně se nedívají na cizince skrz prsty. Stáž rych-
le utekla, dala mi mnoho nouých podnětů k práci a pře-
mýšlení a vám jsem se pokusil zprostředkovat názor
světového odborníka na jednu z obávaných nákaz včel.

Mgr. Jiří Danihlík
katedřa biochemie přF up v olomouci
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